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Fact free
Vroeger kon je als politicus gewoon nog 
wat roepen en met wat geluk kwam je er 
wel mee weg. Of het werd een fel debat: ‘U 
draait en bent niet eerlijk’. Bos werd nog ro-
der dan zijn partij toen Balkenende hem dit 
toebeet in een verkiezingsdebat in 2006. 
Waar of niet waar, dat was de vraag. Tegen-
woordig is dat geen vraag maar een weet: 
voor je met je ogen kunt knipperen krijg je 
een groep Leidse studenten achter je aan 
die je even komen ‘factchecken’. Het resul-
taat van die visitatie wordt gedeeld via Twit-
ter. En bij een misstap dankbaar ge retweet 
door je politieke tegenstanders.
Nu heb ik in het geheel geen medelijden 
met politici en juist grote bewondering voor 
studenten als Emma Brink en hun docent 
Alexander Pleijter. Het toont de maatschap-
pelijke waarde van een informatieprofes-
sional. Tegelijk verontrust het me in hoge 
mate: is een feit dan ook maar een mening? 
Geert-Jan van Bussel wijdt zijn column aan 
het post-truth tijdperk. Nu dus. Een samen-
leving waarin de mening van jouw communi-
ty minstens zo belangrijk is als de feitelijke 
werkelijkheid. Geeft niets, zolang ieder maar 

in zijn eigen bubbel blijft. Met een plaat voor 
je kop stoot je nooit je hoofd.
Alternative facts. Post-moderner moet het 
niet worden. En ik was nog maar net ge-
wend aan fact-free politics! Dat politici ge-
woon maar wat roepen dat nergens op ge-
baseerd is, en dat je er dan lekker tegenin 
kunt gaan. Net zo voor fact-free manage-
ment. Dat je je niet hoeft te bekommeren 
om waar je eigenlijk voor bent als biblio-
theek, maar lekker meegaat in maalstroom 
van marketeers. Frank Huysmans schrijft er 
een scherpe column over.
Ik voel me verplicht dit redactioneel te 
schrijven als een bijsluiter. Let op, dit num-
mer kan oorsuizingen, misselijkheid en 
hartkloppingen veroorzaken. Is een feit nou 
een feit of niet?! En als een feit geen feit 
is, waar blijft dan alles wat we geleerd heb-
ben als informatieprofessional? Hier is pro-
fessionele hulp bij nodig. Iemand die kan 
zoeken, kaf van het koren kan scheiden, kri-
tische vragen stelt en open de antwoorden 
deelt. Iemand als... Precies!

Matthijs van Otegem

REDACTIONEEL

Reageren?
Mail naar redactie@informatieprofessional.nl

IP is samen met Informatie Professional.nl het 
onafhankelijke platform voor de informatiespecialist 
van vandaag en morgen. De lezers werken in de 
informatie-, bibliotheek-, archief- en erfgoedwereld. 
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Nieuwscheckers. ‘Voor dit project kijken 
studenten Journalistiek en Nieuwe Media 
of nieuwsberichten kloppen. Factchec-
king door studenten was overigens niet 
ons eigen idee; bij de Fontys Hogeschool 
Journalistiek in Tilburg deden ze het ook 
al,’ zegt Pleijter. ‘Met het oog op de ver-
kiezingen in Nederland besloten we begin 
dit jaar uitspraken van politici te gaan 
factchecken.’
Terug naar het telefoontje van Facebook. 
De sociaalnetwerksite blijkt te willen 
samenwerken met de studenten om nep-
nieuws op haar site tegen te gaan. Kunnen 
ze eens langskomen om te praten? Daar 
heeft Pleijter wel oren naar. ‘Het platform 
spreekt tot de verbeelding. Alle studenten 
zitten op Facebook én ze halen er een deel 
van hun nieuws vandaan.’

Je studenten gaan samen met redacteuren 
van NU.nl drie maanden lang een proef doen 
met het checken van nepnieuws op Facebook. 
Wat maakt factchecking zo leerzaam?
‘Studenten moeten heel alert het nieuws 
volgen en zich voortdurend afvragen: 
klopt dit, wat zou hier mis kunnen zijn? 
Vervolgens moeten ze bij een twijfelachtig 
bericht uitzoeken hoe het dan wel zit: cij-
fers achterhalen, rapporten doorploegen, 
onderzoeken bekijken, experts benade-
ren… Ook bellen ze veelal de journalist 

op die het door hen onderzochte nieuws-
bericht gemaakt heeft. Vaak krijgen ze 
dan van zo’n journalist te horen: “We 
hadden er niet genoeg tijd voor”. Of: 
“We vonden het een leuk bericht, maar 
we hebben er niet zoveel energie in gesto-
ken.” Een factcheck leert studenten dus 
een kritische houding aan te nemen en 
onderzoeksvaardigheden in te zetten. Ook 
geeft het ze inzicht in hoe de journalistiek 
in de praktijk werkt – en dat laatste kan 
soms ontnuchterend zijn.’

Wat is de reden dat NU.nl meedoet aan dit 
factcheckingproject? 
‘NU.nl meent dat het in het belang van 
de journalistiek en de maatschappij is dat 
er geen foutieve informatie in omloop is. 
Ze wil er graag een steentje aan bijdragen 
om foutieve informatie uit de wereld te 
helpen.’

Wat krijgen gebruikers op Facebook te zien in 
geval van nepnieuws?
‘Het werkt zo: mensen die op Facebook 
een bericht lezen waarvan ze denken dat 
het niet klopt, kunnen het rapporteren. 
Wanneer een bericht verschillende keren 
als twijfelachtig wordt aangemerkt, komt 
het terecht in een speciaal dashboard van 
Facebook waar wij toegang toe hebben. 
We zien dus een lijst met twijfelachtige 
berichten die we kunnen gaan checken. 
Op het moment dat wij en redacteuren 
van NU.nl zeggen: dit bericht klopt niet, 
het is nepnieuws, dan verschijnt er een 
waarschuwing op Facebook. De lezers 
worden erop geattendeerd dat het be-
richt door factcheckers is aangemerkt als 
twijfelachtig. Ook mensen die het bericht 
willen delen, krijgen die waarschuwing te 
zien.’

Vanuit de media kwam er kritiek op de 
samenwerking tussen Facebook en de 
factcheckende teams.
‘Terecht stipte onder anderen NRC-
hoofd redacteur Peter Vandermeersch het 
punt aan dat dit werk door ons en door 
NU.nl gratis wordt gedaan. Maar voor-
alsnog is het een proefproject van drie 
maanden, iets wat in de discussie naar de 
achtergrond is verdwenen. Op basis van 
de ervaringen bekijken Facebook en de 
factcheckers wat de vervolgstappen zul-
len zijn. Binnen de Universiteit Leiden 
beschouwen we het in de eerste plaats als 
een onderwijsproject.’
‘De kritiek vanuit de media was ook dat 
je Facebook niet moet helpen het plat-
form beter te maken, omdat ze er miljar-
den mee verdienen. Dat is heel erg gere-
deneerd vanuit het bedrijfseconomisch 
perspectief van de media, want het geld 
dat Facebook met de advertenties ver-
dient, willen zij natuurlijk graag zelf bin-
nenhalen. Wat dat betreft zijn de media 
en Facebook simpelweg concurrenten van 
elkaar op de advertentiemarkt.’

Factchecking is alweer een paar jaar in zwang?
‘Het is overgewaaid uit Amerika. Orga-

‘Amerikaanse fact
checking organisaties  
experimenteren met 
nieuwe manieren  
om onder zoeken  
te presenteren’

‘Een factcheck leert 
studenten een kritische 
houding aan te nemen 
en onderzoeksvaardig
heden in te zetten’

‘Factcheckers zijn niet onfeilbaar:
    je kunt bepaalde  
    bronnen missen’
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Bij de studierichting 
Journalistiek en Nieuwe 
Media van de Universiteit 
Leiden leren studenten 
factchecken. Docent 
Alexander Pleijter 
begeleidt ze daarbij. 
In een interview 
vertelt hij over de 
leerzame aspecten 
van factchecking. Aan 
bod komt de spanning 
tussen de noodzaak van 
sponsored content voor 
de krant om te overleven, 
tegenover kritisch nagaan 
van beweringen van 
anderen. Waar ligt de 
toekomst voor de krant?

Ronald de Nijs

‘Factcheckers zijn niet onfeilbaar:
    je kunt bepaalde  
    bronnen missen’
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Naam  Alexander Pleijter
Geboren 1971
Baan Sinds 1 januari 2017 
docent bij de opleiding Jour-
nalistiek en Nieuwe Media 
van de Universiteit Leiden (en 
werkte hier ook in de periode 
2007-2009)
Vorige functies Lector ‘jour-
nalistiek en innovatie’ aan de 
Fontys Hogeschool Journalis-
tiek en universitair docent aan 
de opleiding Journalistiek van 
de Rijksuniversiteit Groningen
Boek Schreef samen met 
Arjan Dasselaar  
het Handboek Crossmediale 
Journalistiek  
& Redactie
Internetactiviteiten Hoofd-
redacteur van De Nieuwe 
Reporter, het weblog dat 
iedereen de kans biedt om 
te publiceren over ontwik-
kelingen in de journalistiek, 
en coördinator van Nieuwe 
Journalistiek, de website met 
onderzoeksdossier over ont-
wikkelingen in de journalistiek
Grootste hobby’s Fietsen en 
kamperen
 

Half februari komt er een telefoontje binnen 
bij de studierichting Journalistiek en Nieuwe 
Media van de Universiteit Leiden. De beller 
stelt zich voor als een medewerker van Face
book. Toeval of niet: de avond ervoor heeft 
docent Alexander Pleijter een Facebook
account aangemaakt om ruchtbaarheid te 
geven aan een nieuwe activiteit van zijn stu
denten.
Alexander Pleijter studeerde Communica
tiewetenschap aan de Radboud Universiteit 
Nijmegen en is werkzaam bij de Universi
teit Leiden. Samen met collega Peter Burger 
nam hij in 2009 het initiatief voor het project 
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‘Je moet politici  
nooit vertrouwen; als 
journalist is het je taak 
om hun uitspraken  
te controleren’

listiek in andere landen gaan tegenwer-
ken.’

Iets anders: je hebt weleens gezegd dat de 
journalistiek en de technologie onlosmakelijk 
met elkaar zijn verbonden.
‘Laat ik vooropstellen dat ik geen his-
toricus ben; wel heb ik er altijd een bij-
zondere belangstelling voor gehad. Het is 
fascinerend om te zien hoeveel impact een 
nieuwe technologie heeft op de journalis-
tiek.’

Heb je een voorbeeld uit vroegere tijden?
‘Een mooi voorbeeld is de komst van 
de telegraaf, halverwege de negentiende 
eeuw. Die maakte het mogelijk om als re-
dactie heel snel nieuws met andere kran-
ten uit te wisselen. Kranten werden daar-
door opeens actueel. Vergeet niet: voor 
die tijd werd het nieuws nog per paard of 
per stoomboot verspreid, waardoor veel 
krantennieuws een paar dagen oud was 
en in geval van buitenlands nieuws soms 
wel een paar weken oud. Ook nam de 
hoeveelheid nieuws toe en het werd mo-
gelijk om dagelijks een krant uit te geven. 
Vóór de komst van de telegraaf spaarden 
redacties het nieuws op en als ze genoeg 
materiaal hadden om een krant te vullen, 
verscheen er een nieuwe editie.’

Welk effect heeft de digitalisering op  
de journalistiek gehad?
‘Nieuws is tegenwoordig “vloeibaar”. De 
term “vloeibaar” komt van de begin dit 
jaar overleden Poolse socioloog Zygmunt 
Bauman. Vroeger zocht de journalist iets 
uit en pas als het nieuws gecheckt en ge-
dubbelcheckt was, bracht hij het naar bui-
ten. Die journalistieke waarden zijn ver-
schoven, en dat geldt ook voor de werk-
wijze. Op het moment dat er iets bekend 
wordt – bijvoorbeeld een schietpartij – 
wordt dat zo snel mogelijk op internet ge-
zet: op een liveblog bijvoorbeeld, of in een 
bericht van twee regels waar onder staat 

dent, opent de aanval op de journalistiek. 
Dat vind ik totaal ongepast. Dit is heel 
erg gevaarlijk omdat je zowel het gezag 
van de journalistiek als het gezag van de 
politiek ondermijnt door te benadrukken 
dat het twee tegenovergestelde krachten 
zijn. Je hoort elkaar niet als tegenstander 
te bombarderen. Je maakt onderdeel uit 
van een systeem, van een democratie, en 
daarin heeft iedereen een bepaalde rol: je 
hebt een wetgevende macht, een controle-
rende macht en de journalistieke macht.’

Je noemt de houding van Trump ten opzichte 
van de media een zorgelijke ontwikkeling, 
maar tegelijkertijd zie je hoopvolle signalen?
‘Het aantal abonnementen op de New 
York Times, de Washington Post en al 
die andere kwaliteitsjournalistiek en 
nieuwsmedia blijkt opeens in de lift te zit-
ten. Blijkbaar wil het publiek tegenwicht 
bieden aan Trumps houding ten opzichte 
van de media. De enige manier waarop ze 
dat kunnen doen is door die journalisten 
financieel te ondersteunen en weer te be-
talen voor journalistiek. Het is mooi om 
te zien dat dit nu ook echt gebeurt.’

We weten we sinds ‘Snowden’ dat het 
steeds eenvoudiger wordt om de gangen van 
mensen, dus ook van reporters, te volgen. 
Kunnen journalisten hun werk nog wel  
goed doen, zonder bang te hoeven zijn  
voor represailles?
‘We zitten nu nog bij stap één: een presi-
dent die journalisten zwart maakt en in 
diskrediet brengt. Dan zou een volgende 
stap kunnen zijn dat deze president de ge-
legenheid aangrijpt om andere middelen 
in te zetten, zoals reporters afluisteren en 
bespioneren via de computer. Ik weet niet 
of dit gaat gebeuren, al zal het me niet 
verbazen. Het wordt dan wel heel beang-
stigend en gevaarlijk, want dan ga je al 
snel toe naar staatssystemen waar je niet 
mee geassocieerd wilt worden.’

Andere landen kunnen in het gedrag van 
Trump een vrijbrief zien om zich ook af te 
zetten tegen de journalistiek?
‘Ja, staatshoofden die de journalistiek het 
leven zuur maken, kunnen nu makkelijk 
zeggen: “Ook de president van Amerika 
zegt dat de journalistiek niet te vertrou-
wen is. Ik zag dat al veel eerder en ik heb 
passende maatregelen genomen. Alle re-
den dus om hiermee door te gaan.” Als 
“symboliek” kan het dus ook de journa-

‘Journalistiek is meer 
een proces geworden 
dan een product’

dat het zal worden aangevuld. Naarmate 
er meer informatie komt, neemt de lengte 
van het nieuwsbericht toe, op liveblogs 
worden de nieuwsfeiten steeds aangevuld 
en gecorrigeerd. Journalistiek is daardoor 
meer een proces geworden dan een pro-
duct. De term “vloeibaar” is dan ook heel 
toepasselijk.’

Nu lijkt de journalistiek door de digitale 
ontwikkelingen in het gedrang te komen. 
Mensen zijn minder bereid voor nieuws te 
betalen, kranten zien hun abonnementen 
afnemen. Het aantal digitale abonnementen 
neemt toe, maar is dat voldoende om de 
kranten overeind te houden?
‘Vooralsnog niet. Je ziet bij de meeste 
kranten de papieren oplage dalen, terwijl 
het aantal digitale abonnees stijgt. En ook 
stijgt het aantal abonnementen waarbij 
je door de week digitaal leest en op za-
terdag de papieren krant ontvangt. Mijn 
vermoeden is dat mensen hun papieren 
abonnement opzeggen omdat ze niet aan 
het lezen van de krant toekomen of het te 
duur vinden, en inruilen voor een goedko-
per digitaal abonnement.’

Er is een zoektocht naar nieuwe 
verdienmodellen?
‘Dat is nu het belangrijkste en ook het 
meest besproken onderwerp in de journa-
listiek. Op alle vlakken gaat het bergaf-
waarts. Niet alleen nemen de inkomsten 
van abonnementen af, ook de adverten-
tiemarkt is een ramp voor de kranten: ad-
verteerders haken af omdat ze hun adver-
tentiegeld steken in hun eigen media (ze 
maken bijvoorbeeld zelf een blad en een 
website). En als ze al adverteren doen ze 
dat vaak bij Google of Facebook omdat 
ze veel gerichter hun doelgroep kunnen 
bereiken.’

Daarom zie je in de media steeds vaker 
sponsored content?
‘Zeker in de Verenigde Staten is dit echt 
groot. De New York Times bijvoorbeeld 
heeft een afdeling waar zo’n tachtig men-
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‘Ook talkshows en 
debatprogrammma’s 
zouden factchecking ter 
harte moeten nemen’

‘Journalisten moeten 
het publiek veel 
duidelijker vertellen 
hoe verhalen tot 
stand komen en welke 
bronnen ze hebben 
geraadpleegd’

wen is er een van al wat langer geleden. 
Ze leken even bijna grotendeels verdwe-
nen, maar je ziet nu dat dagblad Trouw, 
maar ook een regionale krant als De Lim-
burger en een nieuwsorganisatie als de 
NOS er weer een hebben. Dat heeft met 
een al langer bestaand probleem te ma-
ken: in peilingen komt de geloofwaardig-
heid van de journalistiek en van de media 
er niet zo goed van af. Een van de manie-
ren om met die kritiek om te gaan is dat 
je iemand in dienst hebt die die klachten 
afhandelt en die onderzoek doet bij de re-
dactie: hoe zijn dit soort fouten ontstaan?’

Waardoor zijn die ombudsmannen en 
-vrouwen aan een comeback bezig?
‘Een paar Nederlandse kranten hebben 
de afgelopen jaren grote journalistieke 
uitglijders gehad. Trouw is de mist in ge-
gaan met het publiceren van de verzonnen 
verhalen van Perdiep Ramesar; met name 
zijn verhaal over de “Sharia Driehoek” 
in de Haagse Schilderswijk sprong in het 
oog. De Volkskrant had een stagiair die 
verhalen “gefabriceerd” had. Er zijn dus 
wel wat schandalen geweest. Als kranten 
en andere media hun kwaliteitseisen hoog 
willen houden, dan moeten ze iemand 
hebben die hier voortdurend kritisch naar 
kijkt en die de redacties een spiegel voor-
houdt. Dat is de taak van zo’n ombuds-
man of -vrouw.’

Dean Baquet, executive editor van de New 
York Times, zei onlangs: ‘Een jonge lezer 
weet niet dat een datumstempel in Aleppo 
boven een artikel betekent dat dat bericht 
geschreven is door een journaliste die 
op dat moment haar leven waagt in een 
oorlogsgebied. Of dat een kolom op de 
voorpagina betekent dat dat nieuwsbericht 
het belangrijkste nieuws van die dag is. De 
lezer van nu kent de geheimtaal van kranten 

niet meer.’ Zie jij dit ook zo? Of is er meer aan 
de hand?
‘Of jongeren die codes niet meer kennen, 
weet ik eerlijk gezegd niet. Dat zou kun-
nen. Maar dat is deels ook te wijten aan 
redacties zelf. Soms plaatsen ze de vermel-
ding “Aleppo” boven een bericht, terwijl 
het is samengesteld uit kopij van persbu-
reaus door een redacteur in Amsterdam. 
Dat is misleidend. Ik ben heel erg voor 
meer transparantie in de journalistiek. 
Journalisten zouden het publiek veel dui-
delijker moeten vertellen hoe verhalen 
tot stand komen, waar ze hun informatie 
vandaan halen, welke bronnen ze heb-
ben geraadpleegd, hoe ze hun feiten heb-
ben gecheckt, enzovoort. Ik denk dat dat 
enorm belangrijk is om het vertrouwen in 
de journalistiek te verbeteren.’

Om het nog ingewikkelder te maken: laatst 
was er een oproep om de factcheckers te 
checken.
‘Daar was ook aanleiding toe want zowel 
de Volkskrant als NRC had factchecks 
gepubliceerd die niet bleken te kloppen. 
Ze moesten er opnieuw mee aan de slag. 
In een nieuw gepubliceerde versie zijn ze 
allebei teruggekomen op hun eerdere oor-
deel.’

Je vindt die kritiek tegelijkertijd ook wat 
flauw?
‘Factcheckers zijn niet onfeilbaar. Je kunt 
bijvoorbeeld bepaalde bronnen missen. 
En mocht dat het geval zijn, dan moet je 
dat vermelden en alsnog toevoegen. Het 
gaat erom dat je transparant bent.’

In Amerika draaien factcheckers overuren, 
aangezien president Trump nogal wat 
uitspraken heeft gedaan die niet blijken te 
kloppen. Journalisten klaagden steen en been 
over een liegende president. Arendo Joustra, 
hoofdredacteur van opinieblad Elsevier, 
ging daar met een gestrekt been in: je moet 
een politicus nooit geloven, je moet zijn of 
haar uitspraken altijd checken. Hebben die 
reacties jou verbaasd?
‘Ik vind dat Joustra wel een punt heeft: je 
moet politici nooit vertrouwen; als jour-
nalist is het je taak om die uitspraken te 
controleren en niet zomaar door te geven. 
Niet voor niets roept de journalistiek al-
tijd dat zij de waakhond van de democra-
tie is.’
‘Maar de stap ervoor vind ik wel heel erg 
fout: een politicus, nota bene de presi-

nisaties als FactCheck.org (2003) en Poli-
tifact (2007) maakten bezwaar tegen het 
feit dat de media quotes van politici klak-
keloos in de krant zetten – de beweringen 
werden niet gecontroleerd op hun waar-
heidsgehalte. Voor zowel de lezer als de 
tv-kijker was het onduidelijk of het klopt 
wat de politici zeggen, stelden deze orga-
nisaties. En dus zeiden ze: “Wij gaan con-
troleren wat de politici beweren.” Fact-
checking was in die begindagen nog heel 
erg gericht op uitspraken van politici.’

Amerikaanse factcheckingorganisaties zijn 
volgens jou interessant om te volgen? 
‘Ze lopen op de troepen vooruit. Zo wa-
ren zij de eerste met het live checken van 
politieke debatten. Ook experimenteren 
ze met nieuwe manieren om factchecks 
te presenteren, zoals video’s en animaties. 
Dat zijn interessante middelen om jonge-
ren te bereiken.’

Wat zijn hun verdienmodellen?
‘Heel verschillend. FactCheck.org is een 
non-profit organisatie en wordt gefinan-
cierd door de Annenberg Foundation. Po-
litifact is voorgekomen uit de krant Tam-
pa Bay Times en wordt van daaruit nog 
steeds gefinancierd. Daarnaast verdienen 
ze aan advertenties op de site en krijgen ze 
geld van fondsen, zoals de Bill & Melinda 
Gates Foundation.’

Vind je het een goede ontwikkeling dat 
factchecking nu zoveel aandacht krijgt?
‘Heel goed zelfs. Ook talkshows en de-
batprogrammma’s zouden dit ter harte 
moeten nemen, want als programma ben 
je bezig met het informeren van mensen.’

De Volkskrant en NRC hebben een 
ombudsman/vrouw aan wie lezers vragen 
kunnen stellen over het nieuws. Sommige 
nieuwsmedia hebben er weer een aangesteld. 
Sluit die trend aan bij de toenemende 
aandacht voor factchecking?  
‘De trend van ombudsmannen en -vrou-
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INTERVIEW MET ALEXANDER PLEIJTER

‘Je moet politici  
nooit vertrouwen; als 
journalist is het je taak 
om hun uitspraken  
te controleren’

listiek in andere landen gaan tegenwer-
ken.’

Iets anders: je hebt weleens gezegd dat de 
journalistiek en de technologie onlosmakelijk 
met elkaar zijn verbonden.
‘Laat ik vooropstellen dat ik geen his-
toricus ben; wel heb ik er altijd een bij-
zondere belangstelling voor gehad. Het is 
fascinerend om te zien hoeveel impact een 
nieuwe technologie heeft op de journalis-
tiek.’

Heb je een voorbeeld uit vroegere tijden?
‘Een mooi voorbeeld is de komst van 
de telegraaf, halverwege de negentiende 
eeuw. Die maakte het mogelijk om als re-
dactie heel snel nieuws met andere kran-
ten uit te wisselen. Kranten werden daar-
door opeens actueel. Vergeet niet: voor 
die tijd werd het nieuws nog per paard of 
per stoomboot verspreid, waardoor veel 
krantennieuws een paar dagen oud was 
en in geval van buitenlands nieuws soms 
wel een paar weken oud. Ook nam de 
hoeveelheid nieuws toe en het werd mo-
gelijk om dagelijks een krant uit te geven. 
Vóór de komst van de telegraaf spaarden 
redacties het nieuws op en als ze genoeg 
materiaal hadden om een krant te vullen, 
verscheen er een nieuwe editie.’

Welk effect heeft de digitalisering op  
de journalistiek gehad?
‘Nieuws is tegenwoordig “vloeibaar”. De 
term “vloeibaar” komt van de begin dit 
jaar overleden Poolse socioloog Zygmunt 
Bauman. Vroeger zocht de journalist iets 
uit en pas als het nieuws gecheckt en ge-
dubbelcheckt was, bracht hij het naar bui-
ten. Die journalistieke waarden zijn ver-
schoven, en dat geldt ook voor de werk-
wijze. Op het moment dat er iets bekend 
wordt – bijvoorbeeld een schietpartij – 
wordt dat zo snel mogelijk op internet ge-
zet: op een liveblog bijvoorbeeld, of in een 
bericht van twee regels waar onder staat 

dent, opent de aanval op de journalistiek. 
Dat vind ik totaal ongepast. Dit is heel 
erg gevaarlijk omdat je zowel het gezag 
van de journalistiek als het gezag van de 
politiek ondermijnt door te benadrukken 
dat het twee tegenovergestelde krachten 
zijn. Je hoort elkaar niet als tegenstander 
te bombarderen. Je maakt onderdeel uit 
van een systeem, van een democratie, en 
daarin heeft iedereen een bepaalde rol: je 
hebt een wetgevende macht, een controle-
rende macht en de journalistieke macht.’

Je noemt de houding van Trump ten opzichte 
van de media een zorgelijke ontwikkeling, 
maar tegelijkertijd zie je hoopvolle signalen?
‘Het aantal abonnementen op de New 
York Times, de Washington Post en al 
die andere kwaliteitsjournalistiek en 
nieuwsmedia blijkt opeens in de lift te zit-
ten. Blijkbaar wil het publiek tegenwicht 
bieden aan Trumps houding ten opzichte 
van de media. De enige manier waarop ze 
dat kunnen doen is door die journalisten 
financieel te ondersteunen en weer te be-
talen voor journalistiek. Het is mooi om 
te zien dat dit nu ook echt gebeurt.’

We weten we sinds ‘Snowden’ dat het 
steeds eenvoudiger wordt om de gangen van 
mensen, dus ook van reporters, te volgen. 
Kunnen journalisten hun werk nog wel  
goed doen, zonder bang te hoeven zijn  
voor represailles?
‘We zitten nu nog bij stap één: een presi-
dent die journalisten zwart maakt en in 
diskrediet brengt. Dan zou een volgende 
stap kunnen zijn dat deze president de ge-
legenheid aangrijpt om andere middelen 
in te zetten, zoals reporters afluisteren en 
bespioneren via de computer. Ik weet niet 
of dit gaat gebeuren, al zal het me niet 
verbazen. Het wordt dan wel heel beang-
stigend en gevaarlijk, want dan ga je al 
snel toe naar staatssystemen waar je niet 
mee geassocieerd wilt worden.’

Andere landen kunnen in het gedrag van 
Trump een vrijbrief zien om zich ook af te 
zetten tegen de journalistiek?
‘Ja, staatshoofden die de journalistiek het 
leven zuur maken, kunnen nu makkelijk 
zeggen: “Ook de president van Amerika 
zegt dat de journalistiek niet te vertrou-
wen is. Ik zag dat al veel eerder en ik heb 
passende maatregelen genomen. Alle re-
den dus om hiermee door te gaan.” Als 
“symboliek” kan het dus ook de journa-

‘Journalistiek is meer 
een proces geworden 
dan een product’

dat het zal worden aangevuld. Naarmate 
er meer informatie komt, neemt de lengte 
van het nieuwsbericht toe, op liveblogs 
worden de nieuwsfeiten steeds aangevuld 
en gecorrigeerd. Journalistiek is daardoor 
meer een proces geworden dan een pro-
duct. De term “vloeibaar” is dan ook heel 
toepasselijk.’

Nu lijkt de journalistiek door de digitale 
ontwikkelingen in het gedrang te komen. 
Mensen zijn minder bereid voor nieuws te 
betalen, kranten zien hun abonnementen 
afnemen. Het aantal digitale abonnementen 
neemt toe, maar is dat voldoende om de 
kranten overeind te houden?
‘Vooralsnog niet. Je ziet bij de meeste 
kranten de papieren oplage dalen, terwijl 
het aantal digitale abonnees stijgt. En ook 
stijgt het aantal abonnementen waarbij 
je door de week digitaal leest en op za-
terdag de papieren krant ontvangt. Mijn 
vermoeden is dat mensen hun papieren 
abonnement opzeggen omdat ze niet aan 
het lezen van de krant toekomen of het te 
duur vinden, en inruilen voor een goedko-
per digitaal abonnement.’

Er is een zoektocht naar nieuwe 
verdienmodellen?
‘Dat is nu het belangrijkste en ook het 
meest besproken onderwerp in de journa-
listiek. Op alle vlakken gaat het bergaf-
waarts. Niet alleen nemen de inkomsten 
van abonnementen af, ook de adverten-
tiemarkt is een ramp voor de kranten: ad-
verteerders haken af omdat ze hun adver-
tentiegeld steken in hun eigen media (ze 
maken bijvoorbeeld zelf een blad en een 
website). En als ze al adverteren doen ze 
dat vaak bij Google of Facebook omdat 
ze veel gerichter hun doelgroep kunnen 
bereiken.’

Daarom zie je in de media steeds vaker 
sponsored content?
‘Zeker in de Verenigde Staten is dit echt 
groot. De New York Times bijvoorbeeld 
heeft een afdeling waar zo’n tachtig men-
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‘Ook talkshows en 
debatprogrammma’s 
zouden factchecking ter 
harte moeten nemen’

‘Journalisten moeten 
het publiek veel 
duidelijker vertellen 
hoe verhalen tot 
stand komen en welke 
bronnen ze hebben 
geraadpleegd’

wen is er een van al wat langer geleden. 
Ze leken even bijna grotendeels verdwe-
nen, maar je ziet nu dat dagblad Trouw, 
maar ook een regionale krant als De Lim-
burger en een nieuwsorganisatie als de 
NOS er weer een hebben. Dat heeft met 
een al langer bestaand probleem te ma-
ken: in peilingen komt de geloofwaardig-
heid van de journalistiek en van de media 
er niet zo goed van af. Een van de manie-
ren om met die kritiek om te gaan is dat 
je iemand in dienst hebt die die klachten 
afhandelt en die onderzoek doet bij de re-
dactie: hoe zijn dit soort fouten ontstaan?’

Waardoor zijn die ombudsmannen en 
-vrouwen aan een comeback bezig?
‘Een paar Nederlandse kranten hebben 
de afgelopen jaren grote journalistieke 
uitglijders gehad. Trouw is de mist in ge-
gaan met het publiceren van de verzonnen 
verhalen van Perdiep Ramesar; met name 
zijn verhaal over de “Sharia Driehoek” 
in de Haagse Schilderswijk sprong in het 
oog. De Volkskrant had een stagiair die 
verhalen “gefabriceerd” had. Er zijn dus 
wel wat schandalen geweest. Als kranten 
en andere media hun kwaliteitseisen hoog 
willen houden, dan moeten ze iemand 
hebben die hier voortdurend kritisch naar 
kijkt en die de redacties een spiegel voor-
houdt. Dat is de taak van zo’n ombuds-
man of -vrouw.’

Dean Baquet, executive editor van de New 
York Times, zei onlangs: ‘Een jonge lezer 
weet niet dat een datumstempel in Aleppo 
boven een artikel betekent dat dat bericht 
geschreven is door een journaliste die 
op dat moment haar leven waagt in een 
oorlogsgebied. Of dat een kolom op de 
voorpagina betekent dat dat nieuwsbericht 
het belangrijkste nieuws van die dag is. De 
lezer van nu kent de geheimtaal van kranten 

niet meer.’ Zie jij dit ook zo? Of is er meer aan 
de hand?
‘Of jongeren die codes niet meer kennen, 
weet ik eerlijk gezegd niet. Dat zou kun-
nen. Maar dat is deels ook te wijten aan 
redacties zelf. Soms plaatsen ze de vermel-
ding “Aleppo” boven een bericht, terwijl 
het is samengesteld uit kopij van persbu-
reaus door een redacteur in Amsterdam. 
Dat is misleidend. Ik ben heel erg voor 
meer transparantie in de journalistiek. 
Journalisten zouden het publiek veel dui-
delijker moeten vertellen hoe verhalen 
tot stand komen, waar ze hun informatie 
vandaan halen, welke bronnen ze heb-
ben geraadpleegd, hoe ze hun feiten heb-
ben gecheckt, enzovoort. Ik denk dat dat 
enorm belangrijk is om het vertrouwen in 
de journalistiek te verbeteren.’

Om het nog ingewikkelder te maken: laatst 
was er een oproep om de factcheckers te 
checken.
‘Daar was ook aanleiding toe want zowel 
de Volkskrant als NRC had factchecks 
gepubliceerd die niet bleken te kloppen. 
Ze moesten er opnieuw mee aan de slag. 
In een nieuw gepubliceerde versie zijn ze 
allebei teruggekomen op hun eerdere oor-
deel.’

Je vindt die kritiek tegelijkertijd ook wat 
flauw?
‘Factcheckers zijn niet onfeilbaar. Je kunt 
bijvoorbeeld bepaalde bronnen missen. 
En mocht dat het geval zijn, dan moet je 
dat vermelden en alsnog toevoegen. Het 
gaat erom dat je transparant bent.’

In Amerika draaien factcheckers overuren, 
aangezien president Trump nogal wat 
uitspraken heeft gedaan die niet blijken te 
kloppen. Journalisten klaagden steen en been 
over een liegende president. Arendo Joustra, 
hoofdredacteur van opinieblad Elsevier, 
ging daar met een gestrekt been in: je moet 
een politicus nooit geloven, je moet zijn of 
haar uitspraken altijd checken. Hebben die 
reacties jou verbaasd?
‘Ik vind dat Joustra wel een punt heeft: je 
moet politici nooit vertrouwen; als jour-
nalist is het je taak om die uitspraken te 
controleren en niet zomaar door te geven. 
Niet voor niets roept de journalistiek al-
tijd dat zij de waakhond van de democra-
tie is.’
‘Maar de stap ervoor vind ik wel heel erg 
fout: een politicus, nota bene de presi-

nisaties als FactCheck.org (2003) en Poli-
tifact (2007) maakten bezwaar tegen het 
feit dat de media quotes van politici klak-
keloos in de krant zetten – de beweringen 
werden niet gecontroleerd op hun waar-
heidsgehalte. Voor zowel de lezer als de 
tv-kijker was het onduidelijk of het klopt 
wat de politici zeggen, stelden deze orga-
nisaties. En dus zeiden ze: “Wij gaan con-
troleren wat de politici beweren.” Fact-
checking was in die begindagen nog heel 
erg gericht op uitspraken van politici.’

Amerikaanse factcheckingorganisaties zijn 
volgens jou interessant om te volgen? 
‘Ze lopen op de troepen vooruit. Zo wa-
ren zij de eerste met het live checken van 
politieke debatten. Ook experimenteren 
ze met nieuwe manieren om factchecks 
te presenteren, zoals video’s en animaties. 
Dat zijn interessante middelen om jonge-
ren te bereiken.’

Wat zijn hun verdienmodellen?
‘Heel verschillend. FactCheck.org is een 
non-profit organisatie en wordt gefinan-
cierd door de Annenberg Foundation. Po-
litifact is voorgekomen uit de krant Tam-
pa Bay Times en wordt van daaruit nog 
steeds gefinancierd. Daarnaast verdienen 
ze aan advertenties op de site en krijgen ze 
geld van fondsen, zoals de Bill & Melinda 
Gates Foundation.’

Vind je het een goede ontwikkeling dat 
factchecking nu zoveel aandacht krijgt?
‘Heel goed zelfs. Ook talkshows en de-
batprogrammma’s zouden dit ter harte 
moeten nemen, want als programma ben 
je bezig met het informeren van mensen.’

De Volkskrant en NRC hebben een 
ombudsman/vrouw aan wie lezers vragen 
kunnen stellen over het nieuws. Sommige 
nieuwsmedia hebben er weer een aangesteld. 
Sluit die trend aan bij de toenemende 
aandacht voor factchecking?  
‘De trend van ombudsmannen en -vrou-
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Dataretrieval is niet alleen een essentiële 21ste-
eeuwse skill binnen de academische en financiële 
wereld, maar inmiddels ook binnen de journalistiek. 
Hoe komen datajournalisten aan hun cijfer-
materiaal? Hoe analyseren ze de databestanden? 
En wat betekent dit voor informatieprofessionals?

Lowie van Eck

 van 
sigarettenpeuken

In 2004 werd het dankzij webbrowser 
Tor mogelijk om anoniem op het internet 
te surfen en weer vijf jaar later konden in-
ternetters anoniem betalen met bitcoins. 
Het resultaat van deze twee ontwikke-
lingen: de opkomst van illegale markt-
plaatsen. Journalist Sybren Kooistra 
maakte dankbaar gebruik van Tor om 
verschillende anonieme websites op het 
deep web te bezoeken en zo data over il-
legale Nederlandse marktplaatsen voor 
drugs te verzamelen. Met deze data had 
Kooistra voldoende materiaal voor de 
Volkskrant-webspecial ‘Marktplaats van 
de drugs’ die hij samen met Jeroen Trom-
melen schreef. 
De special van de Volkskrant is een goed 

voorbeeld van hoe journalisten zelfver-
gaarde data kunnen gebruiken in een arti-
kel. Kooistra benadrukt dat het vergaren 
van dergelijke data en het kunnen werken 
met eigen bronnen essentieel is voor een 
journalist: ‘Een journalist moet informa-
tie kunnen opdiepen die niet voorhanden 
lijkt.’ 
Het opdiepen van onbekende data is een 
belangrijke tak van datajournalistiek, zegt 
ook onderzoeks/datajournalist Jody Um-
mels. ‘Al ben ik geneigd het dan eerder 
onderzoeksjournalistiek te noemen.’ Toch 
zijn er veel meer data beschikbaar dan 
men meestal denkt. ‘Het weerbericht en 
de beurskoersen zijn de meest elementaire 
en naakte vorm van datajournalistiek,’ 

aldus Ummels. ‘Anders gezegd: zoveel 
nieuws is er nu ook weer niet onder de 
zon; journalisten hebben altijd al met data 
gewerkt.’
Uit praktische overwegingen richt Um-
mels zich voor een groot deel op al be-
schikbare data. ‘Daarmee zijn óók be-
langrijke verhalen te vertellen. Bovendien 
werk ik vooral voor regionale omroepen 
met beperkte budgetten; ik kan het me fi-
nancieel niet permitteren om maanden in 
één verhaal – en het bijbehorende data-
onderzoek – te steken. Ik pluk van het 
“laaghangend fruit”, al wil dat zeker niet 
zeggen dat ik vind dat je van verstopte 
data moet wegblijven.’ 

‘Het weerbericht en 
de beurskoersen zijn 
de meest elementaire 
en naakte vorm van 
datajournalistiek’

Volg het 
 spoor 
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INTERVIEW MET ALEXANDER PLEIJTER

‘De toekomstige 
journalistiek zal divers 
zijn: het wordt rijp en 
groen door elkaar’

‘Banners leveren nog maar heel weinig 
op; de tarieven zijn laag omdat het aan-
bod van websites gigantisch is. Boven-
dien weet je als adverteerder nooit welke 
mensen een banner onder ogen krijgen, 
terwijl je op Facebook kunt zeggen: ik 
wil alle mensen bereiken die belangstel-
ling hebben voor bijvoorbeeld tuinieren. 
Verder hebben steeds meer mensen een 
adblocker, waardoor advertenties op een 
site helemaal niet meer te zien zijn. Die af-
nemende advertentie-inkomsten zijn ook 
een van de redenen dat sponsored content 
in opkomst is. Een andere manier is dat 
je mensen er toch van moet zien te over-
tuigen dat ze een abonnement nemen, dus 
daarom die inlogschermen.’

Of advertentievrij, zoals De Correspondent?
‘De Correspondent heeft op basis van 
haar advertentievrije medium haar merk 
gebouwd. Ze wil hiermee aangeven dat 
ze onafhankelijk is van derden – ze is al-
leen afhankelijk van de lezers, daar doet 
ze het ook voor. Want ook al heb je geen 
sponsored content, je kunt wel degelijk 
afhankelijk zijn van adverteerders. Veel 
journalisten zullen zeggen: dat zal ons 
niet gebeuren, maar als je allerlei nega-
tieve verhalen over een grote adverteer-
der publiceert kan zo’n adverteerder zich 
terugtrekken. En dan zit je als krant met 
een gat in je begroting.’

Bij een advertentievrij medium wordt je ook 
niet geconfronteerd met knipperende banners 
en lelijke reclames.
‘Ja, dit in tegenstelling tot de websites 
van NRC en de Volkskrant bijvoorbeeld, 
waar je zelfs op het betaalde deel van de 
site nog van die lelijke reclames te zien 
krijgt. Als ik betaal, wil ik op een mooie 
site terechtkomen. Dat heeft De Corres
pondent maar ook bijvoorbeeld online 
krantenkiosk Blendle heel goed begrepen: 
als je mensen wilt laten betalen voor jour-
nalistiek, dan moet je goede artikelen heb-

ben maar het moet er ook héél goed uit-
zien. Je moet mensen het gevoel geven dat 
het van waarde is waarvoor ze betalen.’

Dus niet alleen goede journalistieke inhoud 
maar ook de vormgeving speelt een rol?
‘Volgens mij is die aandacht voor het be-
lang van webdesign een belangrijke kan-
teling geweest als het gaat om het weer 
betalen voor journalistieke content. Daar-
om hebben De Correspondent en Blendle 
ook zoveel developers in dienst. Ze zijn 
voortdurend bezig om zowel de website 
als de app zo goed mogelijk te laten func-
tioneren. Niet alleen wat betreft het de-
sign, maar ook wat betreft de techniek.’

Kan Blendle de kranten redden?
‘Blendle is niet de redding van de kran-
ten. Het pretendeert dat ook niet te zijn. 
Sterker nog: Blendle is erbij gebaat dat de 
kranten blijven bestaan. Een van de rede-
nen dat mensen er artikelen kopen is juist 
omdat het bijdragen zijn uit gerenom-
meerde titels. Wel biedt Blendle kranten 
zo een mogelijkheid om extra inkomsten 
te genereren.’

Wat kan de kranten dan wel behouden?
‘Maak je geen illusies. Er bestaat niet zo-
iets als “de redding”. Nieuwe technieken 
zorgen ervoor dat er van alles mogelijk 
is. De toekomstige journalistiek zal heel 
divers zijn.’

Wat bedoel je daarmee?
‘De Volkskrant en NRC bijvoorbeeld krij-
gen steeds meer gezelschap van een scala 
aan kleine initiatieven. Denk aan Belling-
cat, dat gespecialiseerd is in onderzoeks-
journalistiek, maar ook aan individuele 
bloggers en vloggers. Het wordt rijp en 
groen door elkaar: superprofessionele 
journalisten naast “amateurs” die verstand 
hebben van heel specialistische onderwer-
pen en daar af en toe over publiceren.’

Een versnipperd landschap?
‘Ja, al hoop ik dat we vertrouwde spelers 
zoals de kranten kunnen behouden en dat 
de redacties die met jarenlange kennis van 
zaken binnen de journalistiek opereren 
blijven bestaan. Het lijkt me geen goede 
zaak als het journalistieke landschap al-
leen zou bestaan uit individuen die het 
nieuws verslaan.’ <

Ronald de Nijs is eindredacteur van IP.

sen in opdracht van bedrijven en andere 
(soms ook ideële) organisaties “journalis-
tieke” verhalen maken. Deze adverteer-
ders betalen een fortuin om een mooie 
digitale productie te laten maken door 
zo’n redactie. Met dit soort advertenties 
bekostigt deze krant voor een belangrijk 
deel ook het journalistieke werk. Ook 
kwaliteitskranten als de Washington Post 
en de Wall Street Journal leveren op ver-
zoek sponsored content. Vroeger zouden 
ze er met geen haar op hun hoofd over 
hebben nagedacht om dit te doen, nu 
hebben ze allemaal zo’n grote afdeling. In 
Nederland gebeurt het vooralsnog mond-
jesmaat.’

Kan dit de redding zijn voor de kranten?
‘Ik ben hier tweeslachtig in: aan de ene 
kant zie ik dat het veel inkomsten gene-
reert waarmee vervolgens de echte jour-
nalistiek bekostigd kan worden, aan de 
andere kant wringt het ook wel als je als 
kritisch journalistiek bedrijf aan de ach-
terkant adverteerders helpt met het ver-
kondigen van hun boodschap in een jour-
nalistiek jasje. Ik denk dat je er heel erg 
voor moet oppassen dat je hiermee niet 
je geloofwaardigheid gaat ondermijnen. 
Als je dat soort dingen doet, moet er heel 
duidelijk bij staan dat het in opdracht van 
een bedrijf is gemaakt. Maar dat laatste 
wordt vaak niet gedaan, terwijl transpa-
rantie over hoe het stuk tot stand is geko-
men juist heel belangrijk is.’

Het is ook wel een beetje gek: aan de ene 
kant zit je te factchecken…
‘… en aan de andere kant zit je berichten 
in te steken van een adverteerder waarvan 
je zelf niet weet of de inhoud ervan wel 
klopt.’

Er werd ooit geld verdiend met banners, 
nu duiken op de krantensites weer de 
inlogschermen op. Waar gaat het volgens jou 
naartoe?

‘De Correspondent 
heeft op basis van 
haar advertentievrije 
medium een merk 
gebouwd’
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Nieuwsgierig 
naar de rest?

Bestel gratis een 
proefnummer van 
InformatieProfessional 
Stuur een mail naar 
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ovv ‘proefnummer’




